Djaïli Amadou Amal
Djaïli Amadou Amal is a writer and outspoken women's rights activist, born in 1975 in Maroua, in the Diamaré Department, in the Far North of Cameroon.
She rose to prominence in 2010 as one of the most notable authors on the Cameroonian literary scene with her novel Walaandé, l’art de partager un mari (Walaandé, The Art of Sharing a Husband), which earned her immediate recognition. The novel received the Prince Claus Foundation Prize in Amsterdam, Netherlands, and was translated into several languages.
Author of five novels, her work denounces the discrimination and abuse women face. She directly tackles deeply rooted harmful practices such as forced marriage and polygamy and condemns systemic injustices.
It was her third novel, Munyal, les larmes de la patience (Munyal, The Tears of Patience), published in Cameroon in 2017 by Proximité Editions, that brought her international fame. The novel addresses domestic violence in polygamous marriages and received several international awards, including the Pan-African Press Prize and the first Orange Book Prize for Africa in 2019.
Published in France in 2020 under the title Les Impatientes by Emmanuelle Collas Editions, it won the Prix Goncourt des Lycéens the same year, along with several international Goncourt selections and the Grand Prix du roman métis des lycéens. Translated into more than twenty languages, the Cameroonian novelist also won the 2021 Prize of the International Association of Francophone Mayors and was named Woman of Influence and Author of the Year in France. Her two other acclaimed novels are Cœur du Sahel and Le Harem du roi, both published by the same editor.
In 2020, the TV channel France 24 named her one of the ten women who marked the year, alongside Angela Merkel and Kamala Harris. Swiss magazine Le Temps listed her among ten international figures shaping the future of gender equality.
In November 2022, the author was awarded an Honorary Doctorate (Doctorat Honoris Causa) from Sorbonne Nouvelle University.
In 2012, she founded the organization Femmes du Sahel (femmesdusahel.org) to support women’s education and development. In addition to covering school expenses for girls from disadvantaged backgrounds and raising awareness about education and gender-based violence, Femmes du Sahel also creates libraries to facilitate community access to reading.
Djaïli Amadou Amal holds the title of “Officer of the National Order of Merit” of Cameroon.
To learn more:
*www.djailiamadouamal.com
*www.femmesdusahel.org


Djaïli Amadou Amal
Djaïli Amadou Amal est une femme de lettres et militante assumée des droits des femmes, née en 1975 à Maroua dans le Département du Diamaré, Extrême-Nord du Cameroun.
Elle a émergé depuis l’année 2010 comme l’un des auteurs les plus remarqués de la scène littéraire camerounaise avec son roman Walaandé, l’art de partager un mari, qui lui conféra une renommée immédiate. Prix de la Fondation Prince Claus à Amsterdam au Pays-Bas, l’ouvrage a été traduit en plusieurs langues. Auteure de cinq romans, son œuvre dénonce les discriminations et les maltraitances dont sont victimes les femmes. Elle s’attaque de front aux pratiques néfastes socialement ancrées comme le mariage forcé et la polygamie, et condamne les injustices.
C’est Munyal, les larmes de la patience, son troisième roman paru au Cameroun en 2017 aux éditions Proximité, qui lui vaudra sa renommée mondiale. L’œuvre aborde le problème des violences conjugales dans les mariages polygamiques et a reçu plusieurs prix internationaux, notamment le Prix de la Presse panafricaine et le 1er Prix Orange du Livre en Afrique, en 2019.
Publié en France en 2020 sous le titre Les Impatientes, aux éditions Emmanuelle Collas, il remporte le prix Goncourt des Lycéens la même année, et plusieurs choix Goncourt internationaux ainsi que le Grand Prix du roman métis des lycéens. Traduite en plus d’une vingtaine de langues, la romancière camerounaise est aussi lauréate en 2021 du Prix de l'Association internationale des maires francophones, et désignée Femme d'influence et Autrice de l’année en France. Ses deux autres romans à succès sont Cœur du Sahel et Le Harem du roi, parus chez l’éditrice.
La chaîne de télévision France 24 la désignera parmi les dix femmes qui ont marqué l’année 2020, aux côtés d’Angela Merkel et Kamala Harris. Le Magazine Suisse Le Temps, parmi les dix figures internationales porteuses d’avenir en matière d’Égalité.
Au mois de novembre 2022, l’écrivaine reçoit un Doctorat Honoris Causa de l’Université de la Sorbonne Nouvelle.
En 2012, elle a fondé l’association Femmes du Sahel(femmesdusahel.org) pour l’éducation et le développement de la femme. En plus de prendre en charge la scolarité des filles issues des milieux défavorisés, et de sensibiliser sur l’importance de l’éducation et les violences faites aux femmes, Femmes du Sahel crée des bibliothèques pour faciliter l’accès des populations à la lecture.
Djaïli Amadou Amal est Officier de l’Ordre National de la Valeur du Cameroun.
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